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Vážení	občané,

	

v	posledních	měsících	se	prostřednictvím	

médií	setkáváte	s	 informacemi	o	rizicích	v	

budovách	 základních	 a	 mateřských	 škol	

postavených	v	70.-80.	letech	minulého	sto-

letí.	Problematický	je	zejména	tzv.	Boletický	

panel,	který	je	použit	i	na	nové	budově	naší	

základní	školy.	Tyto	panely	obsahují	kromě	

minerální	vaty	i	azbestocementovou	desku	

jako	tepelně	izolační	výplň.	Azbest	je	karci-

nogenní	látka,	která	je	nebezpečná,	když	se	

s	ní	manipuluje	(řeže,	láme,	vrtá,	apod.),	kdy	

může	dojít	ke	vdechnutí	uvolněných	vláken.	

V	naší	škole	bylo	na	několika	místech	pro-

vedeno	měření	obsahu	minerálních	vláken	

ve	vnitřních	prostorách,	žádný	azbest	nebyl	

zjištěn.	 Pouze	 v	 jedné	 třídě	 školní	 družiny	

byly	 naměřeny	 mírně	 vyšší	 hodnoty	 vlá-

ken	sádrovce	a	minerální	 vaty,	což	 je	vel-

mi	pravděpodobně	způsobeno	stářím	vnitř	

ních	omítek	a	použitím	minerální	vaty	 jako		

tepelné	 izolace	 ve	 stropních	 podhledech.		

Tento	nedostatek	bude	velmi	rychle	odstra-

něn	novou	výmalbou,	kontrolou	igelitových		

	

	

obalů,	ve	kterých	je	uložena	minerální	vata	

a	 zakoupením	 nového	 vysavače	 s	 kvalit-

ním	HEPA	filtrem.	Přesto	 jsme	se	s	vede-

ním	 školy	 dohodli	 na	 přestěhování	 družin	

do	staré	budovy	školy	a	přístavbu	budeme	

připravovat	 na	 rekonstrukci,	 při	 níž	 dojde	

k	 definitivnímu	 vyřešení	 možných	 rizik	 do	

budoucna	z	přítomnosti	azbestu.	Práce	na	

odstranění	 fasádního	 pláště	 z	 Boletických	

panelů	a	 instalace	nového	budou	probíhat	

v	období	letních	prázdnin.

	

	Přeji	vám	všem	mnoho	pěkných	jarních	dní.

Bc. Michal Špendlík

starosta
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veřejné projednání návrhu Územního plánu

obce Želechovice nad dřevnicí

Vážení	spoluobčané,

dne 28. května 2012  v 17: 00 hodin proběhne   
veřejné projednání  návrhu Územního plánu 
obce Želechovice nad Dřevnicí   v   aule   zá-
kladní školy Želechovice nad Dřevnicí.

Do návrhu územního plánu je možno nahléd-
nout  po dobu 30ti dnů ode dne doručení  veřej-
né vyhlášky, tj. od 27. dubna 2012 do 28. května 
2012	 	 buď	 na	 Magistrátu	 města	 Zlína,	 oddělení	
územního	plánování,	dveře	č.	405	a	na	obecním	
úřadu	v	Želechovicích	.		

Základní	informace		a	hlavní	výkres	jsou	umís-
těny	 na	 internetových	 stránkách	 www.zlin.eu	 a		
www.zelechovice.net	.

Námitky	proti	návrhu	územního	plánu	mohou	v	
souladu	s	ust.	§52	odst.2	stavebního	zákona	po-
dat	pouze	vlastníci	pozemků	a	staveb	dotčených	
návrhem	 veřejně	 prospěšných	 staveb,	 veřejně	
prospěšných	opatření	,	zastavitelných	ploch	a	zá-
stupce	veřejnosti	(	dotčené	osoby).

Nejpozději při veřejném projednání  může 
každý  dle	§	52	odst.	3	stavebního	zákona	uplatnit	
své	připomínky	a	dotčené osoby	námitky,	ve	kte-
rých	musí	uvést	odůvodnění	,	údaje	podle	katastru	
nemovitostí	 dokladující	 dotčená	 práva	 a	 vymezit	
území	dotčené	námitkou.	

K	později	uplatněným	stanoviskům	,	připomín-
kám	a	námitkám	se	nepřihlíží.	

Ing. Hana Svobodová
místostarostka obce
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Rada obce Želechovice nad Dřevnicí, v soula-
du s ustanovením § 84 zákona č.128/2000 Sb. 
o obcích ve znění pozdějších předpisů

Výpis usnesení z 11. zasedání rady obce ko-
naného dne 10. 2. 2012:

1.	 1.Rada	 obce	 schválila	 jako	 zřizovatel	 škol	
podle	§	102	odst.	2	písm.	b)	zákona	č.	128	
/	 2000	 Sb.,	 o	 obcích	 (obecní	 zřízení)	 povo-
lení	výjimek	z	počtu	dětí	a	žáků	jednotlivých	
příspěvkových	organizací	 –	 školám,	u	nichž	
plní	 obec	 Želechovice	 nad	 Dřevnicí	 úkoly	
zřizovatele,	 a	 to	 do	 počtu	 +	 4	 děti,	 žáci	 za	
předpokladu,	že	tento	vyšší	počet	dětí	a	žáků	
nebude	na	újmu	kvalitě	vzdělávací	činnosti	a	
že	 zároveň	 budou	 splněny	 podmínky	 bez-
pečnosti	a	ochrany	zdraví,	stanovené	v	§	29	
zákona	č.	561	/	2004	Sb.,	o	předškolním,	zá-
kladním,	středním,	vyšším	odborném	a	jiném	
zdělávání	(školský	zákon).

Výpis usnesení z 12. Zasedání rady obce ko-
nané dne 1. 3. 2012

1.	 Rada	obce	pověřila	starostu	obce	dalším	jed-
náním	 ve	 věci	 zadání	 studie	 proveditelnosti	
řešení	 dopravy	 ve	 spolupráci	 ŘSD,	 SŽDC,	
Ministerstvem	dopravy	a	Zlínským	krajem.

2.	 Rada	 obce	 schválila	 záměr	 pořízení	 studie	
protierozních	opatření	dle	nabídky	firmy	Ar-
vita	ve	variantě	A),	 tedy	za	cenu	86	400	Kč	
vč.	DPH.

3.	 Rada	obce	pověřila	starostu	obce	 jednáním	
ve	věci	převodu	kanalizační	sítě	a	vodovodu	
k	JZD	do	vlastnictví	obce	a	jednáním	s	Mo-
ravskou	 vodárenskou	 o	 provozování	 vodo-
hospodářské	infrastruktury.

4.	 Rada	 obce	 odložila	 přijetí	 konečného	 sta-
noviska	pro	ČSAD	Vsetín	na	další	 zasedání	
rady.

5.	 Rada	obce	nesouhlasila	s	užitím	znaku	obce.

6.	 Rada	obce	souhlasila	s	provedením	projektu	
na	vodovod	a	kanalizaci	nad	školou	a	pově-
řila	starostu	obce	podpisem	smlouvy	o	dílo	s	
projektantem	za	cenu	do	20	000	Kč.	

7.	 Rada	 obce	 projednala	 předložené	 nabídky	
na	 těžbu	 dřeva	 a	 pověřila	 starostu	 obce	 k	
obeslání	uchazečů	se	žádostí	o	přehodnoce-
ní	a	vylepšení	nabídky	na	těžbu	dřeva.

8.	 Rada	obce	vzala	na	vědomí	informaci	o	28.	a	
35.	výzvě	OPŽP.

9.	 Rada	 obce	 vzala	 na	 vědomi	 a	 doporuči-
la	 zastupitelstvu	 obce	 ke	 schválení	 zřízení	
věcného	břemene	pro	EON	ve	věci	přípojka	
Dvorníkovi.

10.	Rada	 obce	 vzala	 na	 vědomí	 nabídky	 J	 a	 T	
Private	Bank.

11.	Rada	obce	odsouhlasila	přidělit	finanční	pří-
spěvek	Českému	červenému	kříži	na	činnost	
práce	s	mládeží	ve	výši	4	000	Kč	a	SRPŠ	při	
ZŠ	 Želechovice	 nad	 Dřevnicí	 na	 pořádání	
Dne	zdraví	ve	výši	10	000	Kč.

12.	Rada	obce	souhlasila	s	doplněním	stávající-
ho	 pasportu	 o	 nové	 komunikace	 v	 majetku	
obce	v	 listinné	podobě,	nabídku	firmy	MDP	
Geo	 na	 digitální	 podobu	 pasportu	 vzala	 na	
vědomí.

13.	Rada	obce	potvrdila	usnesení	zastupitelstva	
ze	dne	9.	2.	2011	pod	číslem	10.,	resp.	ze	dne	
29.	 6.	 2011	po	číslem	13.	o	 souhlasu	 s	na-
pojením	sjezdu	od	rodinného	domu	z	parcely	
č.	 1642	 /	 4	 na	 veřejně	 přístupnou	 účelovou	
komunikaci	na	parcele	č.	1630	 /	1.	Nejedná	
se	o	místní	komunikaci,	neboť	není	zahrnuta	
v	pasportu	místních	komunikací	a	není	tudíž	
nutné	rozhodovat	ve	správním	řízení.	

14.	Rada	obce	vzala	na	vědomí	rozhodnutí	rady	
Zlínského	kraje	ve	věci	dotace	na	opravu	zá-
sahové	technicky	a	pořízení	zásahové	tech-
nicky	pro	SDH	Želechovice.

15.	Rada	obce	vzala	na	vědomí	projektový	záměr	
pořízení	studie	školní	zahrady	Atelieru	Kosa.

16.	Rada	obce	souhlasila	s	úhradou	cestovních	
nákladů	 členům	 majetkové	 komise	 v	 sou-
vislosti	 s	 činností	 dle	 platné	 vyhlášky,	 dále	
odsouhlasila	 jednorázovou	 úhradu	 za	 zpra-
cování	pasportu	obecních	pozemků	v	užívá-
ní	 soukromých	subjektů	ve	výši	 10	000	Kč,	
paušální	 odměnu	 všem	 členům	 majetkové	
komise	ve	výši	500	Kč	měsíčně.	Odměňová-
ní	 bude	 dále	 upřesněno	 v	 průběhu	 činnosti	
komise.

17.	Rada	obce	souhlasila	se	zadáním	projektové	
dokumentace	 na	 veřejné	 osvětlení	 a	 místní	
rozhlas	lokality	Klínek	a	dopojení	na	sousta-
vu	 veřejného	 osvětlení	 a	 místního	 rozhlasu	
obce.

Výpis usnesení ze 13. zasedání rady obce ko-
nané dne 22. 3. 2012

1.	 Rada	obce	vzala	na	vědomí	vyjádření	ČSAD	
Vsetín	s	tím,	že	další	postup	bude	stanoven	
po	vybudování	 točny	pro	autobusy	na	žele-
chovických	Pasekách.

2.	 Rada	obce	schválila	výši	ročního	odpisového	
plánu	ve	výši	1	261	308	Kč	pro	rok	2012	dle	
přílohy.

3.	 Rada	obce	doporučila	provést	ocenění	vyti-
povaných	úseků	oprav	obecních	komunika-
cí	a	na	dalším	zasedání	bude	rozhodnuto	o	
konkrétních	úsecích.	

4.	 Rada	 obce	 vzala	 na	 vědomí	 havarijní	 stav	
opěrné	zdi	na	místní	komunikaci	ul.	4.	Května	
a	souhlasí	s	opravou	havarijního	stavu	opěr-
né	zdi,	místní	komunikace	a	technické	infra-
struktury.	

5.	 Rada	 obce	 souhlasila	 se	 zpracováním	 pro-
jektové	 dokumentace	 veřejného	 osvětlení	
ulice	Přílucká	v	novém	chodníku.	

6.	 Rada	 obce	 souhlasila	 s	 uzavřením	 dodatku	
ke	smlouvě	se	zhotovitelem	díla	na	rozšíření	
předmětu	díla	Povodňová	obnova	kanalizace	
Lysá.	Rozšíření	předmětu	je	vyvoláno	novou	
situací	vzhledem	k	požadavku	dotčených	or-
gánů	a	situace	na	staveništi.

7.	 Rada	obce	souhlasila	se	záměrem	zpracová-
ní	studie	rozšíření	katolického	hřbitova.

8.	 Rada	 obce	 souhlasila	 se	 záměrem	 obnovit	
poničený	kříž	v	lokalitě	Nad	Stráží,	vypraco-
váním	cenového	návrhu	a	realizací	vč.	obno-
vení	mobiliáře.

9.	 Rada	obce	 souhlasila	 s	příspěvkem	 dle	 žá-
dosti	SRPŠ	na	akci:	„Dětský	školní	kalendář“	
ve	 výši	 dle	 skutečných	 výdajů,	 maximálně	
15 000	Kč.

10.	Rada	 obce	 souhlasila	 s	 uzavřením	 smlouvy	
o	dílo	na	 těžbu	dřeva	pro	 rok	2012	s	ucha-
zečem,	který	předložil	cenově	nejvýhodnější	
nabídku	–	s	firmou	Skládal.

11.	Rada	obce	 souhlasila	 a	doporučila	 zastupi-
telstvuobce	ke	schválení	vklad	do	výše	100	
000	Eur	na	dobu	24	měsíců.	

12.	Rada	obce	vzala	na	vědomí	projednané	stíž-
nosti	a	podněty.

Výpis usnesení ze 14. zasedání rady obce ko-
nané dne 12. 4. 2012

1.	 Rada	obce	souhlasila	s	přepracováním	stu-
die	zateplení	základní	školy,	následným	zve-
řejněním	záměru	a	doporučila	zastupitelstvu	
obce	k	odsouhlasení	záměr	vypsání	výběro-
vého	řízení	na	dodavatele	a	provedení	výmě-
ny	severní	části	fasády	nové	budovy.

2.	 Rada	obce	schválila	provedení	opravy	opěr-
né	zídky	místní	komunikace,	rada	obce	sou-
hlasí	s	provedením	opravy	do	částky	200	000	
Kč.

3.	 Rada	obce	schválila	příspěvek	Základní	ško-
le,	p.	o.,	na	aktivity	v	rámci	pracovní	návště-
vy	 mezinárodního	 programu	 Comenius	 ve	
dnech	7.	-	11.	5.	2012	ve	výši	10	000	Kč.

4.	 Rada	 obce	 schválila	 příspěvek	 TJ	 Sokol	
na	 úhradu	 nákladů	 za	 spotřebovanou	 vodu	
pro	 vybudování	 a	 udržování	 ledové	 plochy	
ve	dnech	30.	1.	2012	až	17.	2.	2012	ve	výši	
5 000	Kč.

5.	 Rada	 obce	 schválila	 příspěvek	 Školnímu	
sportovnímu	 klubu	 při	 Základní	 škole	 Žele-
chovice	nad	Dřevnicí	ve	výši	20	000	Kč.

6.	 Rada	 obce	 schválila	 doplnění	 čerpadla	 do	
topné	soustavy	obecního	úřadu	dle	nabídky	
firmy	MIPE	instal	s.r.o	ve	výši	15	000	Kč.

7.	 Rada	 obce	 souhlasila	 se	 zpracováním	 pro-
jektové	 dokumentace	 veřejného	 osvětlení	
ulice	Přílucká	v	novém	chodníku	a	veřejného	
osvětlení	 lokality	 Klínek	 firmou	 Elmo	 a.s.	 v	
ceně	do	20	000	Kč.	

8.	 Rada	 obce	 souhlasila	 uzavřením	 darovací	
smlouvy	na	kamenný	kříž	ze	zrušeného	hro-
bu	 ze	 hřbitova	 spolu	 s	 těmito	 podmínkami:	
po	sjednanou	dobu	bezplatné	návštěvy	škol-
ních	 výprav	 ze	 Základní	 školy,	 p.	 o.,	 Žele-
chovice	nad	Dřevnicí	a	Mateřské	školy,	p.	o.,	
Želechovice	nad	Dřevnicí,	a	umístění	nápisu	
o	místě	původu	kříže.

9.	 Rada	obce	souhlasila	se	záměrem	provedení	
veřejného	 osvětlení	 na	 akci	 Vodovod	 Mar-
šovy	za	cenu	80	000	Kč	a	pověřila	starosta	
obce	podpisem	dodatku	č.1.	ke	smlouvě.

výpisy usnesení ze zasedání rady obce 

Upozornění	pro	občany,	30.	4.	2012	byla	
splatnost	poplatků	za	komunální	odpad.	

Podle	zákona	565	/	1990	Sb.	§11.	
Nejsou-li	poplatky	zaplaceny	včas	nebo	

ve	správné	výši,	vyměří	obecní	úřad	
poplatek	platebním	výměrem	nebo	hro-
madným	předpisným	seznamem.	Včas	

nezaplacené	nebo	neodvedené	poplatky	
nebo	část	těchto	poplatků	může	obecní	
úřad	zvýšit	až	na	trojnásobek;	toto	zvý-

šení	je	příslušenstvím	poplatku.	
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obnova poničeného kříŽe v lokalitě nad stráŽí

malé jarní zamyšlení

Již	 v	 minulém	 čísle	 Zpravodaje,	 v	 článku	 o	
historii	křížů	v	naší	obci,	se	zmínil	 jeho	autor	P.	
Hurta	o	tom,	že	se	připravuje	obnovení	kříže	na	
kopci	Stráž.	Pro	vaši	in-
formaci	bych	o	této	akci	
chtěla	 alespoň	 něco	
málo	nastínit.	

Koncem	 loňského	
roku	se	na	vedení	obce	
obrátila	 skupina	 našich	
spoluobčanů	 (pánové	
Petr	 Pulkrábek,	 Adam	
Pulkrábek,	Miloslav	Hla-
vička,	 Jaroslav	 Šopík	
a	 dále	 Vojtěch	 Londýn	
z	 Provodova)	 s	 inici-
ativou	 obnovit	 starý	
kříž	 na	 cestě	 nad	 Žele-
chovicemi,	 vedoucí	 od	
evangelického	 hřbitova	
směrem	 k	 Vyhlídce	 –	
tedy	 Na	 Stráži.	 Lokalitě	
se	dodnes	říká	„	U	kříž-
ku,	 Ke	 křížku“,	 i	 když	
samotného	 původce	 názvu	 zde	 budete	 hledat	
marně.

Myšlenku	 obnovení	 tohoto	 sakrálního	 mís-
ta	 jsme	uvítali	a	přislíbili	 jsme	podporu,	ostatně	
jako	každé	snaze	zlepšit	podmínky	života	v	obci	
nebo	vrátit	život	něčemu,	co	z	minulosti	v	obci	
zaniklo	a	bylo	součástí	zdejšího	dění.	Tento	kříž	
byl	postaven	již	v	roce	1906	a	konaly	se	k	němu	
pravidelně	průvody,	zřejmě	s	prosbami	za	úrodu,	
nebo	se	u	něj	zastavovaly	s	modlitbou	pohřební	
průvody	Pasekářů	cestou	do	kostela.	Dnes	by	se	
kříž	mohl	stát	navíc	příjemným	místem	k	odpo-
činku,	cílem	procházek	nejenom	Želechovjanů	s	
krásnou	vyhlídkou	do	širokého	okolí.

Při	první	obhlídce	místa	bylo	vidět	pouze	ko-
runy	dvou	starých	lip,	kterak	vykukují	z	bujného,	
hustého	 náletového	 porostu.	 Pulkrábkovi	 vyse-
kali	 cestičku	 do	 středu	 houštiny	 a	 zde	 objevili	
svalené	 torzo	 podstavce	 kříže	 a	 základový	 ká-
men.	Kříž	samotný	zde	nalezen	nebyl.

Na	 jaře	 letošního	 roku	 jsme	 se	 znova	 sešli,	
abychom	 si	 domluvili	 další	 postup.	 Pan	 Petr	
Pulkrábek	 i	 radní	pan	Stanislav	Pištěk	vyhledali	
několik	dobových	fotografií	místa,	dohodli	 jsme	
se,	že	se	budeme	snažit	místo	obnovit	co	mož-
ná	nejvěrněji.	Zjara	se	ke	skupině	aktivně	připojil	

také	pan	Jan	Pešl	a	s	technikou,	kterou	vlastní,	
provedl	perfektní	vyčištění	lokality	odnáletových	
dřevin,	včetně	jejich	odklizení	pomocí	štěpková-

ní.	 Místo	 vskutku	
prohlédlo	 a	 byla	
zde	 již	 umístěna	
i	 lavička,	 takže	 je	
možno	 pokochat	
se	 pohledem	 ko-
lem	 dokola	 téměř	
celých	 Želechovic.	
Doporučujeme	!

Pan	 farář	 Vaďu-
ra,	 který	 byl	 námi	
také	 osloven,	 ne-
boť	 bez	 jeho	 spo-
lupráce	 ani	 nelze	
takovou	 akci	 pro-
vést,	se	také	s	vel-
kou	 chutí	 zapojil	
do	hledání	torza	kříže	nebo	alespoň	těla	Krista,	
neboť	podle	některých	informací	byl	údajně	v	mi-
nulosti	odvezen	na	Hvozdnou.	Na	žádost	pana	
faráře	i	prosbu	nás	z	obecního	úřadu	Hvozdenští	
velmi	poctivě	prohledali	faru,	kostel	i	jejich	okolí,	
ale	 bohužel	 nic	 nenašli.	 Za	 jejich	 vstřícnost	 jim	
chci	 i	 touto	 cestou	 poděkovat,	 zejména	 panu	
starostovi	Válkovi.

Pomoc	bez	zaváhání	přislíbily	také	oba	sbory	

dobrovolných	hasičů,	které	máme	v	obci,	teď	jen	
čekáme	 na	 vhodnou	 příležitost,	 kdy	 jejich	 ruce	
zapojíme	do	práce.

Protože	 se	 nám	 nepodařilo	 kříž	 najít,	 osloví-
me	 v	 první	 fázi	 okolní	 obce	 a	 za	 pomoci	 pana	
faráře	 i	 okolní	 farnosti,	 zdali	 bychom	 na	 Stráži	
nemohli	 umístit	 vhodný	 kříž,	 který	 u	 nich	 třeba	
nemá	 využití.	 Tato	 cesta	 by	 jistě	 byla	 nejméně	
nákladná	 a	 také	 nejrychlejší.	 Pokud	 však	 bude	
naše	snaha	bezvýsledná,	předložíme	zastupitel-
stvu	k	odsouhlasení	 záměr	dalšího	postupu	 i	 s	
předpokládaným	vyčíslením	potřebných	financí,	
případně	se	zapojením	možných	dotací.	V	úvahu	
přitom	musíme	také	vzít	také	nutnost	zrestauro-
vání	 podstavce	 kříže,	 včetně	 přesekání	 písma.	
Oplocení	podle	dobových	reálií	již	připravuje	pan	
Miloslav	Hlavička.

Vedení	obce	má	radost	z	toho,	že	mezi	námi	
žijí	lidé,	kterým	není	lhostejné,	že	něco	pěkného	

z	 minulosti	 zaniklo.	 Vždycky	 tyto	 snahy	 vnímá-
me	jako	potvrzení	faktu,	že	osamostatnění	obce	
bylo	dobrým	krokem,	který	vede	k	zájmu	našich	
občanů	o	život	v	obci	a	posílení	hrdosti	a	pocitu	
sounáležitosti	k	místu	,v	němž	žijeme.	

O	dalších	krocích	vás	budu	 informovat	v	ně-
kterém	z	dalších	čísel	Zpravodaje.

JUDr.Pavla Paprčková
místostarostka

Černé	 skládky,	 po	 zimní	 odmlce,	 o	 sobě	 daly	
opět	 vědět.	 Poté,	 co	 jich	 zaměstnanci	 obecního	
úřadu	Želechovice	na	podzim	loňského	roku	2011	
zlikvidovali	několik,	které	vznikaly	na	různých	mís-
tech	naší	obce,	objevily	se	nám	na	jaře	opět	nové.

	V	naší	obci	je	4 x do roka svoz mobilního od-
padu, z toho 2 x nebezpečného,	kde	patří	např.	
rozpouštědla,	kyseliny,	pesticidy,	barvy,	zářivky	a	
výbojky	(rozbité),	televizory,	chladničky,	mraznič-
ky	(neúplné),	motorové,	převodové	a	hydraulické	
oleje,	 olejové	filtry.	Proč toho nevyužít?	Svozy	
probíhají	vždy	v	sobotu	od	8:00	hodin	za	obcho-
dem	Jednota	v	Želechovicích	a	od	10:00	hodin	u	
Eposu	na	Pasekách.	Nejbližší	svoz	mobilního	od-
padu	bude	28.	dubna	2012.	V zimních	měsících	
bylo	po	naší	obci	„cítit“	i pálení	plastů	a	dalšího	
odpadu.	Je	to	stejně	tak	nevhodné	a	nebezpeč-
né,	 jako	odpad	pohazovat	 po	příkopech	u	 cest	
nebo	 po	 lesích.	 Jedná se o  malé zamyšlení, 

musíme se změnit hlavně 
my sami...

Jedním	 z	 dalších	 pro-
blémů,	 které	 naši	 obec	
trápí,	 je,	 že	majitelé	pejsků	
neodklízí	 psí	 extrementy,	
můžeme	se	s	nimi	setkávat	
na	 chodníku,	 který	 vede	 k	
ZŠ	a	MŠ,	na	trávníku	okolo	
atd.	Jedná	se	o	stále	stejné	
lokality	 v	 naší	 obci,	 zejmé-
na	 ve	 středu	 obce,	 kudy	
prochází	 nejvíce	 našich	
občanů.	 Nechceme	 tvrdit,	
že	 všichni	 majitelé	 pejsků	
neodklízí,	ale	chtěli	bychom	
je	požádat,	aby	byli	v	tomto	
směru	 ohleduplní	 ke	 svým	
ostatním	spoluobčanům.
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vše o kompostování

Ve	 zpravodaji	 6/2011	 jsme	 vám	 slíbili	 článek	
o kompostování.

Již	dávno	důmyslní	zahradníci	napodobili	při-
rozený	koloběh	živin	v	přírodě.	Vznikl	kompost,	
geniální	vynález.	Jak,	co	a	v	čem	kompostovat,	
aby	výsledkem	bylo	kvalitní	a	 levné	hnojivo,	 jež	
nasytí	celou	zahradu?	

Kompost	pohltí	spoustu	zahradního	i	kuchyň-
ského	odpadu	a	za	 rok	z	něj	vyrobí	kvalitní	or-
ganické	hnojivo.	Správně	uzrálý	kompost,	 to	 je	
příjemně	vonící,	drobivá	tmavá	prsť,	která	bude	
pro	všechny	rostliny	zdrojem	zdraví	a	krásy.	
Jak založit kompost? 
•	 Z	vybraného	půdorysu	odstraňte	drny.	
•	 Na	odkrytou	půdu	je	vhodné	položit	základní	

vrstvu	z	klacíků	či	štěpky,	která	bude	sloužit	
jako	drenážní	a	provzdušňovací.	

•	 Mezi	 zemí	 a	 kompostem	 nesmí	 být	 žádná	
neprostupná	 bariéra,	 jinak	 by	 do	 něj	 půdní	
mikroorganismy	a	žížaly,	 jež	mají	v	procesu	
kompostování	hlavní	úlohu,	neměly	přístup.	

Ohrádky a kompostéry
Pokud	 máte	 prostornou	 zahradu,	 vyplatí	 se	

kompostu	vymezit	dostatečně	velký	kout.	Bude	
snadné	 jej	 přehazovat,	 pokud	 budete	 chtít	 do-
držet	 náročný,	 ale	 zaručený	 postup	 jak	 rychle	
získat	 kvalitní	 hnojivo.	 Jednu	 část	 pak	 můžete	
nechat	zrát	a	posléze	používat,	zatímco	druhou	
doplňovat	materiálem.	Na	malé	zahrádky	se	hodí	
spíše	 prostorově	 úsporné	 kompostéry.	 I	 ty	 se	
však	vyplatí,	pokud	 je	to	 jen	trochu	možné,	mít	
dva.	Proces	zrání	totiž	určitý	čas	vyžaduje.

Ohrádka	kompostu	by	mělo	být	vzdušné	 (do-
statečný	 přístup	 vzduchu	 je	 důležitý),	 vhodné	
jsou	staré	 trámy,	prkna,	 laťky,	plotovky.	Můžete	
jej	 i	postavit	 z	perforovaných	cihel.	Pokud	máte	
dostatek	místa,	můžete	kompostovaný	materiál	v	
rohu	zahrady	i	pokládat	do	volné,	podlouhlé	kupy.	
Ovšem	v	ohrádce	se	lépe	udržuje	potřebné	teplo.	

Kompostéry	je	dnes	možné	zakoupit	v	nejrůz-
nějších	velikostech	a	provedeních,	z	rozmanitých	
materiálů	–	dřeva,	pozinkovaného	kovu,	plastu.	
Liší	se	tedy	vzhledem	i	trvanlivostí.	
•	 Hotové	 plastové	 kompostéry	 nemívají	 příliš	

vzdušné	stěny	–	odpad	do	nich	proto	nedávejte	
příliš	mokrý	a	posečenou	trávu	zásadně	míchej-
te	se	sušším,	hrubším	materiálem,	 jinak	místo	
žádoucích	aerobních	procesů	dojde	k	hnití.	

•	 Malé	 kompostéry	 si	 můžete	 i	 sami	 vyrobit.	
Postačí	vyšší	ohrádka	z	latěk,	děrovaný	sud	
či	popelnice.	Svrchu	 jej	můžete	přikrýt	opět	
jakýmkoli	improvizovaným	poklopem,	starou	
textilií	a	pod.	Ani	malý	kompostér	však	neod-
dělujte	od	země!	

Jak dlouho kompost zraje? 
Dobře	založený	kompost	bude	hotový	přibliž-

ně	za	rok.	Díky	procesům,	jež	v	něm	proběhnou,	
získáte	tmavý	substrát	plný	živin,	který	v	žádném	
případě	 nijak	 nezapáchá.	 Ostatně	 ani	 správně	

udržovaný	kompost	nešíří	do	okolí	žádný	výraz-
ný	zápach.	

Dostatečně	 vzdušný	 kompost	 není	 nezbytně	
nutné	přehazovat,	ovšem	jedno	či	dvě	přehození	
proces	zrání	urychlí.	Vnější	části	by	se	při	přeha-
zování	měly	dostat	dovnitř.	

Co vše zkompostovat? 
Materiály	 s	 různou	 vlhkostí	 i	 strukturou	 je	

vhodné	ve	vrstvách	střídat	či	míchat.
Kompostovat	 můžete	 veškerý rostlinný od-

pad ze zahrady i kuchyně.	Posečenou	trávu	a	
listí,	mech,	slámu,	podrcené	větve,	kůru,	piliny,	
zaschlé	drny	(pokládají	se	kořeny	vzhůru).	Výbor-
ným	doplňkem	je	 i	hnůj.	Zužitkujete	 i	organický	
odpad	z	kuchyně,	včetně	kávové	sedliny	a	sáčků	
od	čaje	a	dřevěný	popel.	Přidat	můžete	i	lepenku	
či	nepotištěný	papír.	
•	 Jemně	posečená	tráva	vytvoří	příliš	kompakt-

ní	hmotu,	který	není	dostatečně	provzdušně-
ná.	Větší	množství	posekané	je	vhodné	obo-
hatit	o	piliny,	roztrhaný,	nepotištěný	papír	či	
kartón.	

•	 Vláknitý	odpad	se	zase	rozloží	rychleji,	když	
je	 smíchán	 s	 trávou,	 posekanými	 kopřivami	
nebo	 listy	 kostivalu.	 Zelená	 hmota	 je	 nutná	
také	pro	dostatečný	obsah	dusíku.	

•	 Do	kompostu	můžete	přidat	i	malý	podíl	ze-
miny,	například	z	krtinců.	

•	 Cenným	zdrojem	živin	v	kompostu	je	chlév-
ský	hnůj	i	se	slámou.	

•	 Velmi	 kvalitním	 materiálem	 jsou	 i	 kopřivy	 a	
další	plevele,	které	dodají	kompostu	spoustu	
důležitých	prvků.	

Problematické materiály: vytrvalé 
plevele, listí ořešáku, nemocná ja-
blka

Pokud	 jsou	kompostovány	plevele	
i	 s	 kořeny,	 mohou	 některé,	 zvláště	
při	 okraji	 volnějších	 kompostů,	 kde	
teplota	 není	 tak	 vysoká,	 přežít.	 Ko-
řeny	 (či	 celé	 rostliny)	 je	 proto	 jistější	
kompostovat	 odděleně,	 například	 v	
perforovaných	 plastových	 pytlích	 a	
do	kompostu	je	přidat	nejdříve	po	půl	
roce.	Zrovna	tak	na	kompost	nepatří	
zralá	semena	plevelů.	

O	kompostování	ořešákového	listí	se	odedáv-
na	vedou	spory.	Jeho	nevýhodou	je,	že	se	roz-
kládá	pomalu.	Ale	podle	doktora	Pelešky	výhody	
převažují	–	více	se	dočtete	v	článku	o	komposto-
vání	ořešákového	listí	(	www.ireceptar.cz).	
Tipy pro úspěšné kompostování
•	 Přikrytí	kompostu	prodyšným	materiálem	po-

může	zadržet	 teplo,	které	urychluje	 rozklad.	
Postačí	stará	deka,	vysloužilý	koberec	nebo	
ještě	lépe	vrstva	slámy,	která	nebrání	efektní-
mu	osázení	vršku	kompostu	rostlinami.	

•	 Kompost	by	neměl	být	mokrý,	ale	přiměřeně	
vlhký.	Při	dlouhotrvajícím	suchu	mu	prospěje	
pokropení	dešťovou	vodou.	

•	 Proces	zrání	urychlí	kompostový	startér,	který	
obsahuje	 potřebné	 mikroorganismy.	 Můžete	
jej	 zakoupit,	 poslouží	 ale	 i	 zkvašený	 výluh	 z	
kopřiv,	kostivalu	nebo	hnoje	či	slepičinců.	

•	 Pro	kompost	je	nejvhodnější	polostinné,	zá-
větrné	místo.	

•	 Na	 zahradě,	 na	 balkóně	 či	 dokonce	 doma	
můžete	 ve	 speciální	 bedničce	 založit	 také	
kompost	žížalový,	který	je	velmi	efektivní	dík	
násadě	výkonných	kalifornských	žížal.	

•	 Pokud	chcete	získat	kvalitní	listovku,	můžete	
na	podzim	část	spadaného	listí	kompostovat	
zvlášť.	Do	kompostéru	je	třeba	jej	mírně	vlh-
ké	napěchovat	 (a	předtím	případně	nasekat	

travní	 sekačkou),	 za	 rok	 z	 něj	 bude	 kvalitní	
mulč,	za	dva	roky	jemná	listovka.	

Zkrášlete kompost rostlinami
Kolem	 kompostu,	 ať	 již	 je	 v	 ohrádce	 nebo	 v	

kompostéru,	můžete	vysadit	rozmanité	keře,	kte-
ré	jej	zakryjí,	částečně	zastíní	a	budou	na	místě	
udržovat	vyšší	vlhkost.	

Osadit	 je	 možné	 i	 vršek	 zrajícího	 kompostu	
(pokud	 není	 uložen	 v	 uzavřeném	 kompostéru).	
Ideální	 jsou	 k	 tomuto	 účelu	 například	 okrasné	
dýně,	jejichž	listy	narostou	do	obřích	rozměrů	a	
na	podzim	sklidíte	půvabné	tykvičky.	
Na internetových stránkách najdete jistě 
mnoho návodů, na správné založení kompos-
tu a kompostování. Důležité je začít.

Zdroj		www.ireceptar.cz	;	www.kompostuj.cz
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zš a mš Želechovice nad dřevnicí

krajský přebor starších 
ŽákŮ ve sjezdovém ly-
Žování a pohár mšmt ve 
Florbalu

29.	února	2012	se	reprezentanti	naší	školy	zú-
častnili	krajskoho	přeboru	základních	škol	v	obřím	
slalomu,	 který	 se	konal	 ve	Valašské	Bystřici-Bú-
řově	a	 v	 soutěži	 družstev	 	 získali	 	 4.	místo	 z	 15	
škol	celého	kraje.	Výborný	výkon	opět	podal	Hy-
nek	Rajch	/žák	VIII.A/,	ktrerý	získal	titul	přeborníka	
kraje	a	Veronika	Zichová	z	IX.	A	obsadila	lichotivou	
8.	příčku.

Ve	stejný	den	se	naše	družstvo	florbalistů	utkalo	
o	pohár	ministra	školství,	mládeže	a	tělovýchovy	
ve	Slušovicích	za	účasti	8	družstev	celého	okresu		
a	obsadilo	velmi	pěkné	2.	místo,	když	až	ve	finále	
soutěže	podlehli	místním	chlapcům	těsně	5:6.

V	soutěži	dívek,	která	se	uskutečnila	14.	března	
2012	v	naší	základní	škole,	získaly	naše	reprezen-
tantky	3.	příčku	za	děvčaty	z	Uherského	Brodu	a	
Slušovic.

badminton společně v suomi

Ve	středu	28.	března	2012	se	v	tělocvičně	ško-
ly	uskutečnil	již	tradiční	okresní	přebor	základních	
škol	 v	 badmintonu	 za	 účasti	 devíti	 smíšených	
družstev.	

Našim	 dětem	 se	 podařilo	 obhájit	 loňské	 velmi	
pěkné	umístění	a	družstvo	složené	z	Marie	Talašo-
vé,	Kristýny	Kuželové	a	Milana	Holíka	získalo	titul	
přeborníka	okresu	a	naše	další	družstvo	hrající	ve	
složení	Tereza	Goláňová,	Alena	Elšíková	a	Matěj	
Hrbáček	získalo	stříbrné	medaile.	Blahopřejeme.

V	 rámci	 projektu	 Comenius	 se	 od	 4.	 do	 10.	
března	2012	žáci	naší	 školy	 zúčastnili	pracovní	
návštěvy	 v	 základní	 škole	 ve	 finském	 Nurmo.	
Společně	se	zástupci	z	polské	a	turecké	partner-
ské	školy	se	děti	zapojily	do	mnohých	projekto-
vých	aktivit,	předvedly	například	 lidové	 tance	a	
kroje,	 ručně	vyráběné	 loutky,	vyzkoušely	si	 tra-
diční	 sportovní	 aktivity	 jednotlivých	 zemí	 (brus-
lení,	 běžecké	 lyžování,	 finský	 baseball,	 českou	
vybíjenou,	snowtubing).	

Naši	školu	na	setkání	zastupovali	žáci	Jiří	Gar-
gulák	 (VIII.B),	Ondřej	Malaník	 (VIII.B),	Marie	Ta-
lašová	 (VIII.B),	 Kristýna	 Slovincová	 (IX.A),	 Olga	
Šamajová	(IX.A),	Jakub	Prachař	(IX.B)	a	vyučující	
anglického	 jazyka	Jitka	Kábrtová	a	Martina	Ko-
vářová.
Takto hodnotí svůj výjezd naši žáci:

„Doteď	 se	 nemůžu	 vzpamatovat	 z	 toho,	 že	
jsem	byla	vybraná	zrovna	já.	Celý	týden	byl	pa-
rádní.	Neměla	jsem	vůbec	žádnou	představu,	jak	
to	 tam	bude	vypadat.	Tenhle	výlet	nám	otevřel	
oči.	Byla	to	skvělá	zkušenost.	I	když	to	bylo	velmi	
náročné,	chvilkami	únavné,	užili	jsme	si	to	a	po-
znali	spoustu	nových	lidí.	Kdybych	mohla,	hned	
bych	se	tam	vrátila.“

Marie Talašová
„Ze	začátku	týdne	jsem	se	docela	bála,	že	se	

nedomluvím,	ale	potom	to	bylo	v	pohodě.	Nako-
nec	mně	bylo	líto,	že	to	všechno	tak	rychle	uběh-
lo.	Ve	Finsku	jsem	se	líp	naučila	angličtinu,	našla	
nové	kamarády,	poznala	jsem,	jak	to	tam	chodí.	
Finsko	bylo	skvělé,	hodně	jsem	si	z	toho	vzala.“

Kristýna Slovincová
„Všechno	bylo	naprosto	úžasné	–	od	příjezdu	

přes	první	den	ve	škole,	různé	hry,	prohlídky	atd.	

Odjezd	ze	Seinäjoki	byl	velmi	smutný.	Celý	výlet	
byl	ÚŽASNÝ!“

Jiří	Gargulák
„Tento	projekt	mi	přinesl	mnoho	dobrého,	po-

znal	jsem	spoustu	nových	lidí	a	míst.	Byl	to	neza-
pomenutelný	týden.“

Jakub	Prachař
„Celý	týden	jsem	si	moc	užila	a	byla	jsem	ráda,	

že	 jsem	poznala	 tak	skvělou	partu	 lidí.	Moc	 jim	
za	vše	děkuji	a	děkuji	 také	našim	paním	učitel-
kám,	že	jsem	mohla	jet.	Těším	se,	až	zase	všichni	
přijedou	za	námi	do	Želechovic.	Byl	to	zajímavý	
týden	plný	nevšedních	zážitků.“

Olga	Šamajová

„V	Praze	bylo	nádherně.	Cesta	do	Finska	leta-
dlem	byla	úžasná.	Seznamování	a	provádění	ak-
tivit	s	dětmi	z	jiných	zemí	bylo	pěkné	a	poučné.	
Celkem	 Suomi	 bylo	 krásné	 a	 moderní.	 Dlouho	
na	 to	všechno	budu	vzpomínat	a	určitě	se	 tam	
někdy	vrátím.“

Ondřej	Malaník
Od	7.	–	11.	5.	2012	se	uskuteční	další	setkání	

všech	partnerských	škol,	 tentokrát	u	nás	v	Že-
lechovicích	nad	Dřevnicí.	Všichni	se	už	moc	tě-
šíme.

Jitka Kábrtová, Martina Kovářová
vyučující AJ
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velikonoční turnaj ve Florbalu

návštěva mladších kamarádŮ

prezentace

den zdraví

Ve	 středu	 4.	 dubna	 2012	 se	 v	 tělocvičně	
naší	 školy	 uskutečnil	 Velikonoční	 turnaj	 dí-
vek	 za	 účasti	 čtyř	 družstev	 z	 okolních	 škol.	
Děvčata	sehrála	velmi	dobrá	utkání	a	umístila	
se	na	dobrém	druhém	místě,	když	podlehla	
až	těsně	celkovému	vítězi	družstvu	Slušovic.	
Celkové	pořadí:	1.	Slušovice,	2.	Želechovice	
nad	Dřevnicí,	3.	Kašava,	4.	Trnava.	V	našem	
družstvu	 reprezentovala	 školu	 S.	 Mikulová,	
A.	Elšíková,	T.	Patáková,	V.	Slavíková,	T. Go-
láňová,	 M.	 Matlachová,	 N.	 Halová	 a	 L.  Do-
hnalová.

Ve	čtvrtek	12.	dubna	2012	si	žáci	I.	stupně	
připravili	 pro	 své	 mladší	 kamarády	 z	 okol-
ních	 mateřských	 škol	 divadelní	 představení	
a	 folklorní	 program,	 po	 jehož	 zhlédnutí	 si	
mohli	 prohlédnout	 prostory	 školy,	 zahrát	 si	
na	sportovištích	a	čekalo	je	i	malé	občerstve-
ní.	Akce	se	vydařila	a	předškoláci	odcházeli	
spokojeni.

Na	pátek	13.	dubna	2012	si	žáci,	kteří	měli	
možnost	 v	 rámci	 projektu	 Comenius	 vyces-
tovat	 do	 Finska,	 připravili	 prezentaci	 o	 své	
pracovní	 návštěvě.	 Prezentace	 s	 videopro-
jekcí	proběhla	pro	veřejnost	a	žáky	II.	stupně	
v	aule	školy.	Zpestřením	povídání	byla	finská	
píseň,	kterou	si	všichni	posluchači	mohli	na	
místě	 zazpívat.	 Velkým	 zážitkem	 byl	 závě-

rečný	 společný	 tanec	 Letkis,	 který	 jsme	 se	
naučili	ve	finské	škole	v	Nurmo.

Pokud	jste	o	prezentaci	přišli,	můžete	si	 ji	
prohlédnout	 na	 webových	 stránkách	 školy	
pod	odkazem	„Comenius	aktuálně“,	bohužel	
bez	 komentáře	 dětí,	 audio	 a	 video	 ukázek,	
ale	se	spoustou	fotek	z	pobytu.

Martina Kovářová

V	sobotu	17.	března	2012	naznačilo	počasí,	že	
se	blíží	jaro	a	s	ním	i	čas	obnovy	sil.	Přibližně	dvě	
stovky	 návštěvníků	 se	 zájmem	 o	 zdraví	 tělesné	 i	
duševní	pak	navštívili	X.	ročník	akce	s	názvem	Den	
zdraví	a	pohybu.	Všichni	si	mohli	vyslechnout	řadu	
zajímavých	 přednášek,	 shlédnout	 ukázky	 práce	
žáků	i	tradičních	řemesel,	využít	možností	měření	
tuků	v	cévách,	masáží,	ochutnávky	jídel	připrave-
ných	podle	 receptur	zdravé	výživy	 i	prodeje	pro-
duktů	s	léčebnými	účinky.	Vylosovaní	účastníci	si	
pak	ještě	jako	odměnu	odnesli	řadu	drobných	cen.	

Závěrem	 ještě	 děkujeme	 všem	 pořadatelům,	
MO	 ČČK,	 obecním	 úřadům	 Želechovice	 nad	
Dřevnicí	 a	 Lípa,	 kteří	 se	 svou	 pomocí	 zasadili	
o její	zdárný	průběh.

7zpravodaj 2012  02



připravujeme prázdninový týden nazvaný „cesta kolem světa“

jaro v mš centrum pro rodinu

vizovice o. s. nabízí:

Sdružení	rodičů	a	přátel	školy	při	základní	ško-
le	v	Želechovicích	nad	Dřevnicí	pořádá	od	9.	čer-
vence	do	13.	července	2012	prázdninový	týden	
nazvaný	„Cesta	kolem	světa“.

Mohou	se	ho	zúčastnit	děti	naší	základní	ško-
ly,	které	chtějí	prožít	pěkný	 týden	zaměřený	na	
turistiku,	pohybové	hry	a	výtvarnou	činnost.	Děti	
budou	 vytvářet	 a	 výtvarně	 zpracovávat	 určité	
téma,	 k	 němuž	 bude	 v	 odpoledních	 hodinách	
zaměřena	další	činnost.	V	plánu,	ovšem	rozho-
dovat	 bude	 i	 počasí,	 je	 výlet	 do	 „ZOO	 Lešná“,	

opékání	špekáčků,	návštěva	konírny	a	další.
Děti	budou	přebírány	vždy	ráno	v	8:00	hodin	u	

hlavního	vchodu	do	budovy	základní	školy	a	zde	
budou	předány	rodičům	v	16:00	hodin	odpoled-
ne.	Prázdninový	týden	se	uskuteční	při	minimál-
ním	počtu	15-ti	dětí.

V	ceně	1	300	Kč	je	zahrnuto:	obědy	ve	školní	
jídelně,	odpolední	svačiny	(dopolední	si	zajistí	ro-
diče	sami),	celodenní	pitný	režim,	nadstandardní	
pojištění,	úhrada	výletu,	výtvarný	materiál,	potra-
viny	na	opékání,	pedagogický	dozor	aj.

Během	měsíce	dubna	2012	přinesly	děti	domů	
ze	školy	nabídku	spojenou	s	návratkou.

Budete-li	mít	 zájem	umístnit	dítě	na	prázdni-
nový	týden,	návratku	vyplňte	a	co	nejdříve	ji	ode-
vzdejte	paní	Haně	Markové,	k	níž	můžete	směřo-
vat	veškeré	dotazy	a	kontaktovat	na	telefonním	
čísle	 577	 901	 886,	 možno	 i	 osobně	 v	 budově	
základní	školy	od	pondělí	do	čtvrtku	v	době	od	
11:00	hodin	do	16:00	hodin	a	v	pátek	od	11:00	
hodin	do	14:30	hodin.

Hana Marková

Dlouho	očekávaný	příchod	 jara	 jsme	s	dětmi	
v	MŠ	přivítali	výrobou		Morén,	které	jsme	za	do-
provodu	písní	a	říkadel	hodili	do	řeky,	a	rozloučili	
jsme	se	tak	se	zimou.

	
Zápis	do	Mš	pro	školní	rok	2012/2013	se	konal	

15.	března	2012.	Rodiče	měli	možnost	prohlédnout	
si	budovu	Mš,	jednotlivé	třídy	a	práci	pí.	učitelek	s	
dětmi.	S	žádostí	o	přijetí	se	dostavilo	38	dětí	v		do-
provodu	rodičů,	přijato	však	mohlo	být	jen	26	dětí.

Dne	28.	března	2012	se	dvanáct	dětí	ze	3.	třídy	
zúčastnilo	 přehlídky	 mateřských	 škol	 Českoslo-
venský	Škrpálek.	Československý	Škrpálek	2012	
je	 tradiční	přehlídkou	mateřských	škol,	 	která	 le-
tos	proběhla	v	Kongresovém	centru	Zlín.	Bylo	zde	
možné	vidět	folklórní	soubory,	dramatizace	pohá-
dek,	kde	děti	hrály,	zpívaly	a	tančily.	Letos	si	svůj	
program	připravilo	celkem	na	500	dětí	z	22	mateř-
ských	škol.	Děti	 ze	3.	 třídy	se	pilně	připravovaly	
a	zatančily	jako	Mravenečci	na	písničku	Mraven-
čí	ukolébavka.	Tímto	děkujeme	paní	Krajčové	za	
ušití	krásných	kostýmů.	Součástí	přehlídky	je	také	
výstava	dětských	prací,	kam	svoje	výtvarné	práce	
zapůjčily	děti	ze	všech	tří	tříd	naší	MŠ.

V	pátek	30.	března	
2012	jsme	jeli	s	dětmi	
na	již	tradiční	výlet	do	
Strážnice.	 Tentokrát	
nesl	 jarní	 	 program	
název	 „Fašanky,	 fa-
šanky,	velká	noc	ide“.	
Program	provedl	děti	
lidovými	 tradicemi	 a	
zvyky	 od	 masopus-
tu	 až	 do	 Velikonoc.	
Měli	 jsme	 možnost	
si	zatančit	a	zazpívat	
si	 s	 maškarami,	 ho-
dit	 morénu	 do	 řeky,	
ochutnat	 tradiční	
velikonoční	 pečivo	 -		
jidáše	 a	 boží	 milosti,	

naučit	 se	 vyrábět	píšťalky,	plést	
tatary,	zdobit	velikonoční	kraslice	
voskem.	 Program	 byl	 ukončen	
ve	velikonoční	dílně,	kde	si	každý	
vyrobil	papírového	zajíčka.

Svátek	 jara	 -	 Velikonoce	
jsme	s	dětmi	v	MŠ	oslavili	bar-
vením	 vyfouknutých	 vajíček,	
naučili	jsme	se	velikonoční	ko-
ledy	 a	 jarně	 jsme	 si	 vyzdobili	
mateřskou	školu.

Slováková, Jurigová,
Slováčková

Raníček – Klub maminek v Želechovicích,

který	se	schází	1.	a	3.	úterý	v	měsíci	v	klubu	
ZŠ	Želechovice.	

Maminky,	nabízí	se	Vám	jedinečná	příležitost	
k	pravidelnému	setkávání	s	jinými	maminkami	a	
stejně	starými	dětmi.	V	uvedený	den	si	můžete	
také	domluvit	oběd	pro	sebe	i	své	dítě	ve	školní	
jídelně	(oběd	domluvit	den	předem	telefonicky	
přímo	ve	školní	 jídelně).	Klub	maminek	 je	ote-
vřen	i	pro	maminky	z	Lípy.

Program na měsíc duben, květen a červen 
2012:

3.	4.	2012
Klub	maminek	se	nekoná

17.	4.	2012
Jarní	tvoření	a	povídání	o	velikonočních	
zvycích

1.	5.	2012
Svátek	–	klub	maminek	se	nekoná

15.	5.	2012
Cvičení	s	dětmi	–	za	pěkného	počasí	venku	
na	hřišti	u	školy

5.	6.	2012
Čím	nás	obohacuje	mateřství?	–	beseda	na	
uvedené	téma

19.	6.	2012
Letní	tvoření	a	prázdninové	ladění

Pokud	 se	 najde	 ochotná	 maminka,	 která	 by	
vedla	 klub	 maminek	 a	 bude	 zájem	 ze	 stran	
maminek	se	setkávat	častěji,	klub	maminek	se	
může	scházet	pravidelně	každé	úterý.	Případ-
ná	zájemkyně	se	může	hlásit	na	níže	uvedeném	
kontaktu.

Příměstské	aktivity	ve	dnech	23.	7.	2012	–	27.	7.	
2012	v	Želechovicích
Sdělujeme,	že	v	termínu	od	23.	7.	2012	–	27.	7.	
2012	budeme,	tak	jako	vloni,		v		Želechovicích	
pořádat	příměstské	aktivity.	Tzn.	děti	se	budou	
scházet	v	8	h	ráno	na	Sokolovně	a	rodiče	si	děti	
vyzvednou	 v	 16	 h	 opět	 na	 Sokolovně	 v	 Žele-
chovicích.	 Program	 bude	 upřesněn	 ke	 konci	
měsíce	dubna	a	také	přihlášky	na	tuto	aktivitu	si	
můžete	ke	konci	měsíce	dubna	stáhnout	na	na-
šich	webových	stránkách		cpr-vizovice.stipa.cz

kontakt:	blahova.michaela@centrum.cz

Michaela Blahová, koordinátorka akcí
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ledová plocha pod sokolovnou

oprava střechy budovy

sokolovny tj sokol Želechovice 

Želechovická rally

beseda slavila jubileum 

V	 letošní	 zimní	 sezoně	TJ	Sokol	Želechovice	
stejně	 jako	 předchozí	 roky	 vyrobila	 dvě	 ledové	
hřiště	s	mantinely	na	ploše	pod	sokolovnou.	Díky	
pro	 led	 příznivým	 teplotám	 se	 podařilo	 udržet	
hrací	ledové	plochy	po	dobu	třech	týdnů.

Hřiště	využívala	ZŠ	Želechovice	v	rámci	hodin	
tělocviku,	 v	 odpoledních	 hodinách	 je	 děti	 vyu-
žívaly	 pro	 bruslení	 a	 hokej.	 V	 loňském	 roce	 ve	
spolupráci	 s	obcí	Želechovice	bylo	 rekonstruo-

váno	osvětlení	hřiště	a	to	umožnilo	využití	ledové	
plochy	i	ve	večerních	hodinách.

TJ	Sokol	Želechovice	uspořádal	turnaj	v	ledním	
hokeji	a	za	účasti	6	týmů	vyhrálo	družstvo	BEA-
DO.	Z	důvodu	rychlé	změny	počasí	se	nepodařilo	
uspořádat	již	připravený	a	zajištěný	lední	karneval	
pro	děti.	Pro	příští	 rok	 jsme	získali	poučení	 ,	 že	
akce	 na	 přírodní	 ledové	 ploše	 se	 musí	 pořádat	
ihned	i	během	týdne,	nedá	se	čekat	na	víkend.

Příprava	 ledové	 plochy	 pod	 sokolovnou	 je	
velice	pracná	záležitost,	což	dokumentuje	188	
odpracováných	brigádnických	hodin.	Děkujeme	
všem,	kteří	byli	ochotní	a	pomohli	 s	přípravou	
a	údržbou	ledu	Děkujeme	obci		Želechovice	za	
příspěvek	na	úhradu	nákladů	za	spotřebovanou	
vodu.

Tonda Červenka,
Pavel Nosálek

Tělovýchovná	 jednota	 Sokol	 Želechovice	 je	
vlastníkem	objektu	sokolovny,	která	byla	v	obci	
Želechovice	 postavena	 v	 30.	 letech	 minulého	
století.

Je	 tomu	
již	 rok,	 kdy	
TJ	Sokol	stál	
před	 	 závaž-
ným	 úkolem	
vyřešení	 za-
tékání	 do	
sálu	 soko-
lovny.	 Stá-
vající	 střecha	
vykazova la	
závady,	 kte-
ré	 zejména	
v	 zimním	

období	při	spadu	a	tání	sněhu	způsobovaly	pra-
videlné	 prosakování	 vody	 do	 sálu.	 Pravidelné	
brigády	 sokolů	 a	 shazovaní	 sněhu	 ze	 střechy	
byly	jednou	z	činností,	kterou	se	členové	sokola	
snažili	zabránit	prosakování	vody	do	objektu	ale	
bez	úspěchu.

	Situace	vyvrcholila	před	koncem	roku	2010,	
kdy	zatečení	vody	prakticky	znemožnilo	pořádá-
ní	tradiční	Štěpánské	zábavy	a	na	balkoně	stály	
barely	zachytávající	prosakující	vodu.

Členové	výboru	TJ	od	června	roku	2011	pra-
covali	 na	 výběru	 dodavatele	 opravy	 střechy,	
vzhledem	k	 situaci,	 kdy	hrozilo,	 že	objekt	další	
zimní	období	může	být	vzhledem	ke	stavu	stře-
chy	uzavřen.

Výběrovým	 řízením	 byla	 vybrána	 firma	 Izol-
mont,	 s.r.o.	 Po	 sepsání	 smlouvy	 a	 dohodnutí	
platebních	podmínek	,	kde	byla	celá	platba	roz-
ložena	 na	 splátkový	 kalendář	 až	 do	 roku	 2014	
začala	v	říjnu	2011	oprava	střechy	s	konečným	
termínem	ukončení	prací	v	polovině	listopadu.	

Uvedená	 firma	 střechu	 úspěšně	 opravila	 a	
musíme	konstatovat,	že	štěstí	stálo	na	straně	so-
kolů	vzhledem	k	tomu,	že	v	době	opravy	střechy		
prakticky	nepršelo.

Rekonstrukce	střechy	byla	provedena	v	soula-
du	s	tepelným	auditem	objektu,	tak,	aby	případ-
né	navazující	práce	(zateplení	objektu,…)	nebyly	
narušeny.	Součástí	opravy	tedy	bylo	 i	zateplení	
střechy	20cm	 izolací.	Záruční	podmínky	garan-
tují	10tiletou	záruku	na	provedené	dílo.

TJ	Sokol	Želechovice	oslovil	 s	 žádostí	o	po-
moc	 při	 financování	 opravy	 Zlínský	 kraj.	 Díky	
vstřícnému	přístupu	Zlínského	kraje	se	podařilo	
na	 opravu	 střech	 získat	 100	 tis.	 Kč	 což	 činí	 ¼	
celkové	ceny	opravy.	Díky	této	dotaci	se	splát-
kový	kalendář	opravy	střech	zkrátí	do	6.	měsíce	
roku	2013.	

TJ	 sokol	 Želechovice	 děkuje	 i	 obci	 Želecho-
vice	 za	 výraznou	 pomoc	 při	 financování	 chodu	
TJ	 včetně	 provozu	 objektu	 sokolovny.	 Jenom	
pro	dokreslení	uvádíme,	že	v	loňském	roce	obec	
Želechovice	přispěla	částkou	140	000	Kč	na	čin-
nost	s	mládeží,	částkou	22	969	na	pořádání	jed-
norázových	akcí	a	částkou	80	000	Kč	na	opravu	
osvětlení	 venkovní	plochy	hřiště.	Dále	uvádíme,	
že	v	roce	2011	byly	rovněž	opraveny	pánské	WC,	
vnitřní	osvětlení	sálu	a	s	přispěním	obce	Želecho-
vice	i	osvětlení	plochy	hřiště.	pod	sokolovnou.

Děkujeme	všem,	kteří	se	jakýmkoliv	způsobem	
podíleli	na	zlepšení	stavu	objektu.	Cílem	TJ	So-
kol	je	využívání	objektu	sokolovny	pro	sportovní	
a	kulturní	akce	dění	v	obci.	O	tom	jak	se	to	daří	
svědčí	i	skutečnost,	že	týdně	je	objekt	sokolovny	
pro	sportování	využíván	v	pravidelném	režimu	51	
hodin	a	mimo	tyto	 termíny	 jsou	nárazově	pořá-
dány	jiné	sportovní	nebo	kulturní	akce.	Z	toho	na	
činnost	mládeže	připadá	17	hodin	pravidelného	
sportování	týdně.

Pavel Nosálek

Občanské	sdružení	Rally	Klub	Paseky	zorga-
nizovalo	ve	spolupráci	s	obcí	a	Sokolem		Žele-
chovice	na	Dřevnicí	za	podpory	AK	Rallysportu	
Brno	 o.s.	 V.	 ročník	 besedy	 se	 závodníky	 rally.	
Tato	akce	otevřela	 rallyovou	sezonu	na	Zlínsku	
již	popáté	a	stává	se	zajímavou	tradicí,	o	čemž	
svědčí	 i	 každý	 rok	 vyšší	 počet	 fanoušků,	 kteří	
tuto	akci	navštíví.	I	letos	byl	od	počátku	zaplněn	
celý	sál	místní	sokolovny.		

Do	 řady	hostů	 je	každý	 rok	pozváno	přibližně	
patnáct	zajímavých	osobností	ze	světa	rallyspor-
tu.	Letos	byla	moderátorem	večera	Alešem	Ho-
lakovským	 divákům	 představena	 velmi	 různo-
rodá	 sestava	 následujících	 hostů,	 z	 nichž	 řada	
byla	na	besedě	poprvé,	nebo	po	několika	letech:	
Pavel	Valoušek,	Petr	Starý,	Jan	Sýkora,	Martina	
Škardová,	Martin	Bujáček,	Martin	Hudec,	Tomáš	
Kostka,	Jaroslav	Jugas,	bratři	Lukáš	a	Julius	Lap-
davští,	Michal	Sum,	Tomáš	Pletka,	pořadatele	za-
stupoval	Miloslav	Regner.	Velmi	zajímavými	hosty	
byli	bývalý	špičkový	spolujezdec	a	člen	továrního	
týmu	Škoda	v	šedesátých	a	sedmdesátých	letech	
Ing.	 Jiří	 Motal	 a	 známý	 dlouholetý	 motoristický	
novinář,	 ale	 i	 závodník,	 Vladimír	 Dolejš.	 Některé	
závodníky	 jsme	mohli	potom	zahlédnout	 i	 v	pu-
bliku,	stejně	jako	kameramany	či	fotografy,	které	
jsme	jindy	zvyklí	vídat	u	rychlostních	zkoušek.			

Vlastní	 beseda	 se	 díky	 zajímavým	 otázkám	
a	 odpovědím	 protáhla	 z	 původně	 plánovaných	
maximálně	dvou	hodin	 ještě	o	půl	hodiny	déle,	
než	byla	pořadateli	ukončena.	

Po	skončení	vlastní	besedy	následovala	hojně	
využívaná	autogramiáda	přítomných	hostů	a	vý-
dej	velmi	bohaté	tomboly	s	přibližně	sto	padesáti	
cenami	s	tématikou	rally.	Její	organizace	byla	le-
tos	pozměněna,	pouze	deset	hlavních	deset	cen	
bylo	 vyhlášeno	 veřejně,	 zbytek	 byl	 rozebrán	 v	
průběhu	autogramiády.	Hlavní	cenou	pro	vítěze,	
respektive	 vítězku,	 bylo	 svezení	 v	
závodním	 voze	 s	 oblíbeným	 bavi-
čem	na	trati	 i	mimo	nic,	Michalem	
Sumem.	

Oficiální	 část	 večera	 uzavřel	 po	
nezbytném	 fotografování	 jezdců	
stejně	 jako	 loni	 závod	na	 rally-tre-
nažeru.	 Tento	 závod	 probíhá	 tak,	
že	 během	 besedy	 si	 každý	 ze	 zá-
vodníků	vylosuje	jezdce	z	řad	divá-
ků	a	toho	pak	při	závodě	naviguje.	
Právě	 posádka	 Jaroslav	 Šopík	 –	
Martina	Škardová	se	stala	vítězem	
tohoto	 závodu.	 Zajímavostí	 je,	 že	
pilot	 Jaroslav	 Šopík	 je	 sám	 aktiv-
ním	jezdcem,	který	již	úspěšně	ab-

solvoval	několik	závodů	Poháru	České	Republi-
ky	v	rally.

Po	 oficiálním	 ukončení	 akce	 skupinky	 disku-
tujících,	 nyní	 již	 neveřejně,	 debatovaly	 u	 baru	 i	
mimo	něj	do	hluboké	noci	až	brzkého	rána.	Bylo	
tedy	 možné	 konstatovat,	 že	 i	 pátý	 ročník	 rally-
besedy	se	rozhodně	vydařil.	Je	proto	téměř	jisté,	
že	tato	již	tradiční	předsezónní	akce	bude	v	Že-
lechovicích	nad	Dřevnicí	 pokračovat	 i	 v	příštím	
roce.

Jaroslav Krajča
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oprava kříŽe na pasekách

oborkách a znovu vysvěcení

velikonoční turnaj 2012

Při	májových	pobožnostech	u	Kříže	na	pase-
kách	-	Oborkách	v	roce	2001	bylo	zjištěno	znač-
né	 poškození	 podstavce	 pod	 žulovým	 křížem.	
Po	 odborném	 prohlédnutí	 panem	 Dřímalem,	
který	 je	 majitel	 firmy	 Polkámen	 ve	 Zlíně,	 byla	
navržena	oprava	podstavce	obložení	přírodním	
kamenem,	 ošetření	 sošky	 ukřižovaného	 Krista,	
dále	bylo	navrženo	pozlaceným	písmem	obno-
vit	nápisy	a	ozdoby	na	kříži.	Pan	Dřímal	vyčíslil	
cenu	 za	 opravy,	 která	 byla	 dosti	 značná.	 Byla	
utvořena	 skupinka	 ochotníků,	 kteří	 vykonali	
sbírku	po	celé	osadě.	Poté	byly	zajištěny	opravy	
kříže,	kolem	kříže	byla	položena	dlažba	z	beto-
nových	dlaždic,	zabudovány	byly	4	lavice	na	po-
sezení	 při	 májových	 pobožnostech,	 provedeny	
byly	opravy	oplocení	zahrádky,	vysázeny	květiny	
kolem	 kříže.Velkou	 účast	 na	 pracech	 měli	 čle-
nové	a	členky	Klubu	senior	na	Pasekách,	takže	
již	 15.	 září	 2001	 byl	 tento	 kříž	 znovu	 vysvěcen	
duchovním	otcem	farářem	Lubomírem	Vaďurou.

Stojí	 také	 za	 zmínku	 při	 vyjmenování	 památ-
ných	kamenů	(které	v	minulém	čísle	zpravodaje	
1-2012,	 vzpomenul	 pan	 Pavel	 Hurta),	 že	 nebyl	
jmenovaný	 kámen	 z	 roku	 1772	 za	 mostem	 do	
Vidov,	 který	 připomíná	 umístnění	 hrobů	 ze	 sel-
ských	nepokojů,	louka	nad	ním	se	dosud	nazývá	
louka	u	hrobů.

Stanislav Žaludek, Paseky 105

Dne	7.	dubna	2012	uspořádala	TJ	Sokol	Že-
lechovice	turnaj	ve	čtyřhře	v	badmintonu.	Byl	to	
již	5.	ročník	a	zúčastnilo	se	44	hráčů	a	hráček.	
Na	turnaji	se	setkali	hráči	z	domácího		badmin-
tonového	klubu,	žáci	oddílu	z	místní	ZŠ,	a	jako	
již	tradičně	hráči	z	SK	badminton	Vsetín	a	Zlín.

Turnaj	se	odehrál	stejně	jako	předchozí	roční-
ky	postupovým	systémem,	kdy	každý	hráč	má	
zajištěné	zápasy	až	do	konce	turnaje	a	hraje	se	
stejně	 výkonnostně	 silnými	 soupeři.	 Setkali	 se	
zde	 hráči	 s	 minimálními	 zkušenostmi	 a	 hráči	
kteří	hrají	soutěžně.

Turnaj	který	byl	v	době	vzniku	plánován	jako	
turnaj	 smíšených	 dvojic	 nyní	 	 umožňuje	 start	
i	 ostatním	 dvojicím.	 Celkovým	 vítězen	 se	 sta-
la	dvojice	Bohunka	Šudřichová	a	Marian	Šimo	
z	 BC	 Zlín,	 na	 druhém	 místě	 se	 umístili	 Venda	
Smilková	a	Roman	Kubík	z	SK	badminton	Vse-
tín	a	třetí	místo	vybojovala	dvojice	Jana	Viterno-
vá	a	Michal	Prokeš	ze	Zlína.

V	kategorii	mužských	dvojic	zvítězila	dvojice	
Tomáš	Musil	a	Michal	Červenka	z	domácího	TJ	
Sokol	Želechovice,	která	obsadila	v	absolutním	
hodnocení	2.	místo.		Čtveřice	hráček	ze	ZŠ	Že-
lechovice	 předvedla	 snaživý	 výkon	 a	 při	 neú-
časti	kluků	kteří	běžně	tvoří	s	dívkami	smíšené	
dvojice,	nestačily	na	ostatní	dvojice,	ale	zájmem	
a	pohybem	rozhodně	nezklamaly.

Další	 turnaj	 v	 badmintonu	 pořádá	 TJ	 Sokol	
Želechovice	v	období	prázdnin	a	bude	se	 jed-
nat	o	turnaj	na	ploše	pod	sokolovnou,	v	případě	
nevhodných	povětrnostních	podmínek	se	bude	
hrát	alternativa	speedminton.	

Tonda Červenka 

tj sokol
turistika

V	neděli	18.	března	2012	jsme	si	naplánovali	první	jarní	vycházku,	která	je	vždy	u	příležitosti	
svátku	Josefa.	Naším	cílem	byla	nová	turistická	stezka,	kterou	zbudovaly	Slušovice	za	podpory	
evropských	fondů	a	to	od	rakovského	kříže	do	Slušovic.	Vyjeli	jsme		po	obědě	ve	12,57	hod		vla-
kem	doVizovic	,	pěšky	nahoru	a	po	hřebeni	procházkou	až	k	rakovskému	kříži.	U	kříže	je	umístěna	
pamětní	deska.		Po	malé	
zastávce	 a	 nezbytné	
fotografické	 dokumen-
taci	 jsme	 se	 vydali	 dolů	
do	 Slušovic.	 Po	 obou	
stranách	 	 stezky	 jsou	
vysázeny	 lípy,	 které	 až	
vyrostou	 budou	 krás-
nou	 ozdobou	 cesty	 .	 Ve	
Slušovicích	 jsme	 se	 po	
malém	 občerstvení	 roz-
dělili	 na	 2	 skupiny.	 Jed-
na	 odjela	 autobusem	 v	
16,oo	hodin	do	Želecho-
vic	 a	 druhá	 pokračovala	
přes	Veselou	a	Klečůvku	
domů.	 Bylo	 nás	 celkem	
11	a	ušli	jsme	od	6-10	km	
a	měli	 jsme	dobrý	pocit,	
že	 jsme	udělali	něco	pro	
své	zdraví.	

Jindřiška
Hurtová

přednáška paní jaroslavy 
divílkové „jaro a jarní 
bylinky“

Jak	jsme	na	podzim	slíbili,	tak	jsme	splnili.	Ve	
středu	 18.	 dubna	 2012	 v	 17,00	 hodin	 pozvala	
místní	skupina	ČČK	všechny	občany	a	občanky	
na	přednášku	paní	Jaroslavy	Divílkové	tentokrát	
o	 jarních	 bylinkách.	 Sešlo	 se	 nás	 na	 sokolov-
ně	v	kavárně	u	Pastyříka	hodně	a	stálo	to	zato.	
Předsedkyně	 MS	 ČČK	 paní	 Richterová	 všech-
ny	přivítala	a	předala	slovo	paní	Divílkové.	Celá	
přednáška	se	nesla	ve	veselém	duchu,	dozvěděli	
jsme	se,	kterou	bylinou	si	lze	pročistit	játra,	led-
viny	nebo	celý	organizmus.	Na	stole	byly	vzorky	
bylin,	 které	 jsme	 si	 mohli	 prohlédnout	 očichat	
a	ochutnat.	Dozvěděli	 jsme	se	 také	starodávné	
recepty	na	bylinkové	polévky	a	 také,	které	 jídlo	
je	kyselinotvorné	a	které	zásadotvorné.	Nakonec	
nás	podrobila	paní	Divílková	testem,	kdo	pozná	
v	namíchané	směsi	jednotlivé	bylinky.

Odpovědi	 se	 losovaly	 a	 vyhrály	 paní	 Zdenka	
Maříková	a	Jarmila	Švrčková,	které	si	mohly	jako	
odměnu	odnést	byliny	sebou	domů.

Po	ukončení	přednášky	jsme	shlédli	snímky	z	
naší	minulé	valné	hromady,	které	pořídil	pan	Fr.	
Rosík.	Všem	se	přednáška	moc	líbila	a	těšíme	se	
na	další	akci,	kterou	jistě	ČČK	uskuteční.

Jindřiška Hurtová
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sdh Želechovice nad dřevnicí

Činnost SDH
Želechovice nad Dřevnicí

Mohlo	by	se	zdát,	že	přes	zimní	sezó-
nu	náš	sbor	nekoná	žádnou	aktivitu,	ale	
opak	je	pravdou.	Snažíme	se	zdokona-
lovat	naše	vědomosti,	a	proto	se	účast-
níme	různých	schůzí,	školení	a	zkoušek.	

V	sobotu	3.	března	se	konaly	zkoušky	
Preventista	 III.	 a	 II.	 stupně	 v	 hasičské	
zbrojnici	v	Loukách.	Za	náš	sbor	se	zú-
častnily	dvě	sestry	a	šest	bratrů.	Všichni	
zkoušku	úspěšně	složili.	

V	 neděli	 18.	 března	 	 2012	 proběh-
la	u	nás	ve	zbrojnici	schůze	8.	okrsku,	
které	se	navíc	zúčastnily	 i	sbory	z	Os-
traty	a	Zádveřic	kvůli	soutěžím	našeho	
okrskového	 Grand	 Prix.	 Projednávaly	
se	hlavně	termíny	letošních	soutěží	GP	
a	také	došlo	k	upravení	 jejich	pravidel.		
Nejzásadnější	změnou	bylo	odhlasová-
ní	 vzniku	 samostatných	 kategorií	 pro	
muže	a	pro	ženy.	Družstev	žen	 je	nyní	
dostatek	a	proto	nebrání	nic	tomu,	aby	
soutěžily	pouze	mezi	sebou,	což	určitě	
zvýší	 jejich	motivaci	k	 lepším	výkonům	
a	 výsledkům.	 Také	 družstva	 mužů	 už	
nemohou	počítat	s	tím,	že	na	konci	se-
zóny	budou	v	půlce	celkového	pořadí,	
protože	za	nimi	 je	dost	týmů	žen	a	tak	
i	 ti	 budou	 bojovat	 o	 každou	 sekundu,	
aby	 v	 konečném	 zúčtování	 dopadli	 co	
nejlépe.

Náš	 sbor	 se	
také	 zúčastnil	
24.	března	2012	
S h r o m á ž d ě n í	
p ředs tav i t e l ů	
sborů	 okresu	
Zlín	 v	 Sazovi-
cích,	 kde	 se	 2x	
za	 rok	 probí-
rají	 témata	 na	
okresní	úrovni	a	
ty	 jsou	 pak	 tlu-
močena	 přímo	
ve	sborech.

V	 sobotu	 14.	
dubna	 	 2012	
jsme	 uspořádali	
v	naší	obci	sběr	
železa	 a	 jiných	
kovů.	 Od	 rána	
jsme	 objíždě-
li	 naši	 obec	 s	
traktorem	 a	 na-
kládali	 na	 vleč-
ku	 železo	 a	 jiné	
kovy,	které	jsme	
třídili	 až	 do	 od-
poledních	 ho-
din.	 Všem	 ob-
čanům	 za	 šrot	
velmi	děkujeme.

Mladí hasiči
V	neděli	1.	dubna	2012	se	naši	mladí	

hasiči	zúčastnili	20.	ročníku	Velké	uzlo-
vací	soutěže	okresu	Zlín,	která	se	kona-
la	v	kulturním	domě	na	Březůvkách.	Za	
mladší	 žáky	 nás	 reprezentovali	 David	
Klásek	a	Kryštof	Balajka,	kteří	v	konku-
renci	11	týmů	skončili	čtvrtí.	V	kategorii	
starších	 žáků	 soutěžila	 za	 naše	 mladé	
hasiče	 Verča	 Zichová,	 která	 obsadila	
11.	místo.	Každý	soutěžící	měl	celkem	
čtyři	 pokusy	 a	 nakonec	 byl	 odměněn	
medailí,	diplomem	a	cenou.	
Pozvánky na akce

Jako	každoročně	pořádáme	na	Střel-
nici	akci	„Stavění	májky“,	které	proběh-
lo	v	pátek	27.	dubna	2012.	Její	kácení	
se	uskuteční	v	sobotu	26.	května	2012	
od	15	hodin.	 	Nebude	chybět	občerst-
vení.	 Na	 obě	 akce	 jste	 srdečně	 zváni!	
Těšíme	se	na	Vaši	účast.

Dne	12.	května	2012	se	od	13	hodin	
uskuteční	 naše	 letošní	 první	 soutěž,	 a	
to	 Okrskové	 kolo	 požárního	 sportu	 na	
Klečůvce	 v	 disciplínách	 požární	 útok	
družstev	a	štafeta	družstev	4	x	100	m.	
Neváhejte,	 vyražte	 na	 kola	 a	 přijeďte	
podpořit	naše	mančafty!	Zažijete	víken-
dové	odpoledne	plné	napětí,	překvape-
ní	a	zábavy.

V	sobotu	16.	června	2012	se	můžete	
těšit	 na	 soutěž	 mladých	 hasičů,	 která	

se	bude	konat	v	naší	obci	v	prostorách	
Střelnice	od	9.	hodiny	ranní.	Jako	každý	
rok	očekáváme	příjezd	cca	15	družstev,	
takže	se	bude	určitě	na	co	dívat.	Přijďte	
podpořit	i	naše	mladé	hasiče.

O	 pouti,	 v	 neděli	 1.	 července	 2012	
nezapomeňte	na	taktické	cvičení	dálko-
vé	dopravy	vody,	které	provádí	několik	
jednotek	hasičů	z	okolních	obcí	a	slouží	
k	prověření	jejich	akceschopnosti.	Siré-
na	se	spustí	přesně	v	14:00.	Předpoklá-
daná	trasa:	Pošta	–	Střelnice.

Tímto	 Vás	 také	 chceme	 pozvat	 na	
soutěže	 Grand	 Prix	 8.	 okrsku,	 které	 se	
konají:	2.	června	2012	na	Klečůvce,	14.	
července	2012	v	Lípě,	28.	července	2012	
v	Ostratě,	4.	srpna	2012	na	Želechovic-
kých	Pasekách,	11.	srpna	2012v	Lužko-
vicích	a	18.	Srpna	2012	v	Želechovicích	
nad	Dřevnicí.	Každá	soutěž	se	uskuteční	
v	sobotu	od	15	hodin.	Někde	bude	těmto	
kláním	 předcházet	 soutěž	 mladých	 ha-
sičů	a	 to	podle	místa	buď	od	10	hodin,	
nebo	od	13	hodin.		Letos	bude	novinkou	
rozdělení	družstev	na	dvě	kategorie	muži	
a	ženy,	což	přinese	jistě	zajímavou	podí-
vanou.	Tak	vzhůru	trénovat!	

	
Více	na	www.hasici-zelechovice.cz

Ing. Petr Hrazdira, Michaela Klásková,
Zdeněk Kühr
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vítání občánkŮ 14. dubna 2012
V	 sobotu	 14.	 dubna	 2012	 proběhlo	 v	 obřadní	

síni	obecního	úřadu	v	Želechovicích	nad	Dřevnicí,	
další	„Vítání	občánků“.	Děkujeme	dětem	a	učitelce	
Martině	Slovákové	z	Mateřské	školy	za	krásné	vy-
stoupení,	Kateřině	Novotné	za	hudební	vystoupení	
a	členkám	Klubu	seniorů	na	Pasekách	za	uplete-
né	ponožky	pro	děti.	Rodiče	dětí	převzali	z	rukou	
místostarostky	finanční	dar	ve	výši	1	000	Kč,	který	
obec	poskytla	novým	občánkům.

foto: Alena Šarmanová

Adélka	Hlaváčová,	nar.	10.	prosince	2011

Anetka	Svobodová,	nar.	14.	září	2011

Adélka	Šišáková,	nar.		27.	září	2011

Filípek	Regner,	nar.	27.	října	2011

Karolínka	Balajková,	nar.	18.	listopadu	2011
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Marie Matýsková 90 let
Jan Bužga 90 let
Anastázie Varaďová 85 let
Josef Trunkát 80 let
Otakar Prokop 75 let
Vlasta Hrbáčková 75 let
Eliška Strnadelová 75 let 

Stanislava Rafajová 70 let
Jaroslav Březík 70 let
Pavel Orlík 70 let
Josef Nedbálek 70 let
Miroslav Machalík 65 let
Anežka Divoká 65 let

jubilanti v naší obci březen - duben 
2012

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme.
Upozornění:	Kdo	si	nepřeje	být	uváděn	v	rubrice	jubilanti,	

nahlaste	svůj	nesouhlas	na	obecním	úřadě.

svozy odpadu v roce 2012
Sáčkový	svoz	
plastů	-		
1x	měsíčně

3.	1. 31.	1. 28.	2. 27.	3. 1.	5. 5.	6. 3.	7. 31.	7. 4.	9.

2.	10. 30.	10. 27.	11.

Svozy	
nebezpečného	
odpadu

16.	6. 10.	11.

Svozy	
mobilního	
odpadu

28.	4. 16.	6. 15.	9. 10.	11.

akce v obci
1. 5. 
Svoz plastů

12. 5. 
Cyklovýlet pro rodiny s dětmi
pořádá TJ Sokol

15. 5. 
9.30 - 11.00 
Raníček – klub maminek 
škola- klubovna

16. 5. 
16.00 
Školička pro předškoláky 
škola

17. 5. 
15.00 
Oslava svátku matek 
Vystoupení MŠ 
v budově Sokolovny

23. 5. 
Ukázky výcviku dravců 
ZŠ

5. 6. 
Svoz plastů

9. 6. 
13.00 
Dětský den 
pod Sokolovnou

16. 6. 
Svoz mobilního a nebezpeč-
ného odpadu

19. 6. 
9.30 - 11.00 
Raníček – klub maminek 
škola

25. 6. 
15.00 hodin 
10. veřejmé zastupitelstvo 
OÚ Želechovice

Oznamujeme občanům, že popelnice neoznačené 
svozovým lístkem (zelená známka pro rok 2012), 
nebudou od pátku 16. května 2012 VYVÁŽENY. 
Známky na popelnici jsou vydávány v případě, kdy 
je uhrazen poplatek za svoz komunálního odpadu 
za rok 2012, který je splatný k 30. 4. 2012.
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Úryvky z historie naší obce

škola v Želechovicích

Při	mapování	historie	obce	zcela	 jistě	nemů-
žeme	 opominout	 školu,	 která	 taktéž	 činila	
ze	 Želechovic	 centrum	 pro	 nejbližší	 okolí.	
Navštěvovaly	 ji	v	 různých	dobách	kromě	Že-
lechovjanů	 také	 děti	 z	 Lužkovic,	 Klečůvky,	
Lípy,	Jaroslavic,	Příluku,	později	i	Provodova,	
Hvozdné	či	Veselé.	Byla	vždy	nositelkou	nejen	
základní	vzdělanosti,	ale	 i	 informací	o	politic-
kém,	společenském	a	kulturním	dění.	
Nemáme	zprávy	o	tom,	kdy	se	u	nás	před	ta-
buli	 postavil	 první	 učitel,	 avšak	 z	 nepřímých	
zmínek	vyvozujeme,	že	se	místní	selský	lid	za-
čal	vzdělávat	již	v	době	předbělohorské.	Popr-
vé	se	o	škole	v	Želechovicích	dovídáme	z	listu	
zlínského	pána	Kryštofa	Cedlara	z	Hofu	z	roku	
1613,	 ve	 kterém	se	praví,	 že	 v	případě	úmrtí	
faráře,	po	němž	nezůstanou	oprávnění	dědico-
vé,	má	jeho	majetek	připadnout	kostelu	nebo	
škole.	 Připomeňme,	 že	 vzhledem	 k	 dalším	
souvisejícím	 historickým	 faktům	 i	 znalostem	
uvedeného	majitele	zlínského	panství	předpo-
kládáme	v	 této	době	v	Želechovicích	působ-
nost	protestantského	kazatele.	Od	této	zmínky	
uplyne	v	příštím	roce	již	stěží	představitelných	
400	let,	což	z	naší	školy	činí	jednu	z	nejstarších	
v	okrese,	zejména	z	těch	vesnických.	
Pouze	domýšlet	také	můžeme	i	polohu	původ-
ní	školní	budovy.	Vzhledem	k	zásadnímu	vlivu	
církve,	 zejména	„římské“	během	 rekatolizace	
v	pozdějším	období,	by	se	snadno	dalo	před-
pokládat	 umístění	 v	 blízkosti	 kostela,	 avšak	
je	třeba	si	také	uvědomit	spádovost	místního	
obvodu	pod	zlínskou	farnost.	I	z	tohoto	faktu	
lze	vyvodit	domněnku,	že	zlínští	páni	udržovali	
školu	spíše	na	své	polovině	vsi	–	 tedy	na	 le-
vém	břehu	Obůrku.
V	17.	století	se	připomínají	v	Želechovicích	2	
významní	 učitelé,	 oba	 talentovaní	 hudebníci.	
Prvním	z	nich	byl	Jan	Klabík	(působil	v	letech	
1660-1670),	údajný	autor	českého	kancionálu	
a	druhým	Jiří	Zborka	(uváděn	také	„z	Borka“,	
přip.	1696),	který	byl	též	varhaníkem	v	našem	
kostele.	V	této	době	ještě	nebyla	povinná	škol-
ní	docházka,	což	jistě	mělo	nepříznivý	vliv	na	
pravidelnost	i	kvalitu	výuky,	kterou	tvořilo,	sa-
mozřejmě	kromě	náboženství,	tzv.	trivium	–	3	
základní	předměty	–	čtení,	psaní	a	počty.	Od-
tud	vychází	i	název	„škola	triviální“.	Na	vesni-
cích	však	žáci	byli	 seznamováni	 i	 se	základy	
polnohospodářství	a	absolvovali	také	manuál-
ní	neboli	pracovní	výchovu.
Revoluci	 přinesla	 až	 Marie	 Terezie	 se	 svým	
„Všeobecným	školním	 řádem“,	který	uzákonil	
také	 povinné	 vyučování	 (nebyla	 to	 ještě	 pří-
mo	 povinná	 školní	 docházka,	 vyučovat	 mohl	
i	soukromý	učitel	v	domácnosti,	 to	se	ovšem	
naprosté	 většiny	 populace	 netýkalo).	 Protože	
však	 bylo	 nejprve	 nutno	 vybudovat	 po	 celé	
habsburské	monarchii	páteřní	síť	škol	a	navyk-
nout	poddané	na	přítomnost	školství	v	životě	
společnosti,	 začalo	 být	 nedodržování	 přísněji	
sankcionováno	až	za	Josefa	II.	Přesto	dochá-
zelo	k	vážným	sporům	a	protestům.	Reforma	
totiž	 výrazně	 zasáhla	 do	 zaběhnutých	 chodů	
domácností	a	hospodářství,	kde	bylo	pracovní	

zapojení	dětí	a	mládeže	samozřejmostí	a	 lidé	
si	jen	stěží	dokázali	představit,	že	budou	jejich	
potomci	celé	hodiny	 „vysedávat	 ve	 školách“.	
Dnes	 to	 již	 není	 snadné	 objektivně	 posou-
dit,	ale	v	18.	století	 to	byl	skutečně	problém.	
Přesto	 ani	 tyto	 komplikace	 již	 nedokázaly	 si-
tuaci	zvrátit.	S	nadhledem	téměř	250	let	však	
již	 víme,	 že	 všeobecné	 vzdělání	 společnosti	
umožnilo	 nejen	 materiální	 vzestup	 v	 podobě	
průmyslové	revoluce,	ale	v	našich	zemích	na-
příklad	i	stálo	za	vznikem	Národního	obrození.	
V	 Želechovicích	 byla	 v	 této	 době	 vystavěna	
jednotřídní	školní	budova	olomouckou	konzis-
toří	zároveň	se	založením	farní	expozitury	de-
kretem	ze	7.ledna	1762	(později	byla	rozšířena	
v	roce	1846).	Za	Josefa	II.	došlo	také	k	odklonu	
od	tradičního	katolického	pohledu	spíše	k	vý-
chově	k	disciplinovanosti,	mravnosti	a	přede-
vším	nezbytné	loajálnosti	k	císaři	a	monarchii.
V	18.	století	 již	byly	vzdělávány	další	genera-
ce	a	ve	škole	působil	Antonín	Duraj	a	do	roku	
1868	 jeho	 syn	 Jan,	 kterého	 nahradil	 majitel	
místní	papírny	Jan	Halda.	Ten	však	již	nastou-
pil	do	nové	školní	budovy	(dnes	obecní	úřad),	
která	 měla	 původně	 pouze	 1	 patro,	 druhé	
bylo	postaveno	teprve	o	30	let	později,	v	roce	
1897,	a	tím	bylo	již	možno	využívat	celkem	5	
učeben.	Rozšíření	bylo	podloženo	stále	narůs-
tajícím	počtem	dětí	a	z	důvodu	nedostačující	
kapacity	 muselo	 být	 nouzově	 vyučováno	 na	
různých	 místech	 v	 obci,	 například	 v	 hostinci	
u	Janáčků	(později	u	Bártíků),	ve	mlýně,	v	pa-
pírně	 či	 v	 dnes	 již	 zbořeném	 domě	 č.	 36	 na	
Přílucké	ulici,	 kde	byla	údajně	dříve	hájenka.	
Dále	 se	 na	 pozici	 řídícího	 učitele	 střídá	 celá	
řada	 významných	 osobností	 –	 Cyril	 Horák,	
František	 Doležel,	 Ferdinand	 Filipi	 a	 Václav	
Praxl,	 který	 zahynul	 v	 koncentračním	 táboře	
v	Mauthausenu.	Na	počátku	2.	světové	války	
navštěvovalo	 želechovickou	 školu	 380	 dětí.	

Protože	na	měšťanku	museli	žáci	dojíždět	až	
do	Zlína,	 vznikl	 již	 za	 „první	 republiky“	návrh	
na	 její	zřízení	v	obci.	Ke	schválení	a	 realizaci	
stavby	ovšem	dochází	až	po	válce	a	po	neu-
stálých	odsunech,	přerušeních	a	 změnách	 je	
nová	škola,	nesoucí	název	„Škola	dukelských	
bojovníků“	slavnostně	otevřena	16.října	1949.	
Současně	 byl	 dostavěn	 i	 učitelský	 dům.	 Ne-
smírnou	 zásluhu	 na	 dokončení	 díla	 nesla	 její	
první	 ředitelka	 Emilie	 Klusalová,	 rodačka	 z	
Hrádku	 u	 Slavičína,	 která	 celý	 svůj	 život	 za-
světila	dětem	a	mládeži.	A	nejen	těm	školním,	
známa	je	také	její	péče	o	sirotky,	kteří	přišli	ve	
válce	o	rodiče.	
Novou	 budovou,	 navrženou	 zlínskými	 archi-
tekty	Miroslavem	Drofou	a	Rudolfem	Hovorou	
(doplněnou	 přístavbou	 v	 roce	 1978)	 se	 také	
začíná	psát	nová	kapitola	historie	naší	školy,	
jejímiž	autory	jsou	nejen	zástupy	učitelů,	kteří	
zde	působili	a	působí,	ale	také	my	všichni,	její	
absolventi,	kteří	jsme	jí	prošli	a	získali	tak	zá-
kladní	 vzdělání,	 které	nám	umožnilo	přípravu	
pro	další	život.

Pavel HURTA
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